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Več
Pod tem naslovom je priobčil g. dr. A, 

Zupan, profesor in katehet na klasični g im 
naziji v L jubljani v  »Kresu« g lasilu  sloven
skih fantov, kritiko govora predsednika JSZ  
tovariša Srečkota na občnem zboru in pro- 
sluvi 40 letnice krščansko socialističnega g i
banja. V govoru kritizira predvsem  to, da 
se je občni zbor izjavil za s o c i a l i z e m  i n . 
da p r i z n a v a  m a r k s i z e m  kot znan
stveno utem eljeno kritiko kapitalizm a.

Gospod profesor ne pobija tega govora  
iz znanstvenega stališča, ampak samo s tem, 
da ugotavlja, da je tako naziranje v na
sprotju s »Quadragesimo anno«, češ, da ta 
okrožnica zainetava socializem , naj se motri 
kot nauk ali kot zgodovinsko dejstvo.

Sicer ni bila ta  kritika pisana prven
stveno za nas, ampak za krog, ki se zbira 
okoli »Kresa«. In bo gotovo dosegla svoj 
smoter, zlasti še, ker se pri nas pokreti, ki 
niso komu po volji, obravnavajo popolnoma 
enostransko, ne da bi se skušali poglobiti v 
njegovo bistvo, ampak je največkrat edin 
adut — papeževa avktoriteta.

Teh besed ne pišem  kot posebni odgovor 
na. omenjeno kritiko, ampak bolj zaradi nas 
samih, da prinesemo v naše gibanje več luči.

Izhodišče našemu g ib a n ju  in r a z g la b l ja 
n ju  so taka neizpodbitna dejstva: So obrati, 
industrijski po v rhu , v katerih zasluži de
lavec kurjač pri 9-urnem delu na dan — 
10 Din; delavke od 75 par do 1.80 na uro; 
delavec, ki zavzem a odgovorno mesto v 
obratu , njegov delovni čas je od pol 6. do 
12. ure, od 13. do 20. ure, dobi na teden Din  
180, stanovanje in elektriko; tovarne delav
skih zastopnikov nočejo več sprejem ati, ce 
hočejo posredovati proti krivicam ; delavce 
odpuščajo le radi tega, ker so organizirani. 
Organizirane delavce im enujejo hujskače  in 
prekuculie; ž iv ljen jsk i standard delavcev in 
delovnega l ju d s tv a  sploh silno pada. Neki 
reducirani rudar p iš e . . .  Zdravnik pravi, da 
še nisem zrel za upokojitev; da imam še 
zdravo srce, m anjka mi le dobre in tečne 
hrane, pa bom prišel še k moči. Toda kako 
priti do tečne hrane, ko stalno gladujem o, 
ko vsak ve, da smo že pozabili, kako se kruh 
peče. Ogenj in sol prenašamo od hiše do 
hiše, ker ni denarja. Hodimo razgaljeni 
tako, da kažemo nagoto, katero je dosedaj 
zakrival čut sram ežljivosti. Zena reva hodi 
v zakrpani obleki brez vsake spodnje obleke.

Beda našega viničarja je znana. D elav
stvo pa prav dobro ve, da mora delati in 
sicer veliko delati. K jer se dela, se tudi pro
ducira. In kjer se producira, sê  steka tudi 
premoženje. Zato pa  ̂ del človeštva ne ve, 
kam bi šel s premoženjem. Taka porazde
litev  premoženja je gotovo nezdrava in kri
vična. P o leg  tega se zaveda delavstvo, da 
ni nujno, da bi bilo tako. Gotovo so krive 
tega gospodarske in družabne razmere. Zato 
se mora nujno boriti proti tem, da se take 
gospodarske in družabne razmere odpravijo. 
Ce naj bo ta borba uspešna, mora biti siste
matična in organizirana. Vsako sistem atično  
in organizirano gibanje ima svoje ime. Gi
banje za boljšo in  pravičnejšo družbo se 
im enuje socializem . To ime je že tukaj je  
že ustavljeno in je smešno zanikati kaj ta
kega, kar je.

w  o>luci
»Quadragesimo anno« res govori o so

cializm u, ki ga istoveti z marksizmom takim, 
kakor se ja v lja  sedaj v praksi. Tudi m ark
sizem sam se prav rad istoveti s socia liz
mom. Če bi govorili o takem socializm u, 
nimam h »(juadragesimo anno« ničesar do
stav iti. Toda gibanje proti kapitalizm u pa 
vendar ni le zadeva marksizma in njegovih  
pripadnikov, ampak je zadeva celotnega de
lavstva  in vseh tistih , k i so izžemani po 
kapitalizm u. Zato je to gibanje širše kakor 
marksizem.

Marksizem sam je brez dvoma v tem g i
banju važen faktor. Zato ne moremo in ne 
smemo iti delavci mimo njega po m eščanski 
šabloni s tem, da bi ga opljuvali kot zm ot
nega in plod judovskih fram asonov. S tem 
ni delavstvu prav nič pomagano. Nasprotno. 
Razdor bo vedno večji in s tem udarna sila  
proti kapitalizm u vedno slabejša. N aša na
loga pa je, da to silo krepimo. Zato se ne bo
jim o pogledati m arksizmu v oči, ga preštu
dirati in izjaviti: »V čemer imaš prav, si 
tudi naš«.

V gospodarstvu marksizem cisto pra
vilno poudarja, da le delo ustvarja vrednote 
(m enjalne). To je tudi v skladu s srednje
veškim  socialnim  naukom. Kar se pa tiče 
družabne ureditve, jo bo gradil in zgradil so
cializem , torej ne marksizem. Ta zgraditev

Laško, 10. ju lija  1934. J

Po končanih shodih 1. in 2. ju lija  so rudarji 
3. ju lija  šli v rove, k je r  so

vztrajali do četrtka 
5. ju lija  zvečer. V teni času nam reč 5. z ju tra j pa 
so se odpeljali v L jubljano zastopniki delavstva, 
da se pogajajo ozirom a da zahtevajo ukin itev  raz
glasa, k a te reg a  je TPD izdala in s ka terim  se de
lavstvu jem ljejo njegove skrom ne pravice. R udar
sko delavstvo je naročilo  svojini zaupnikom , da 
ne sm ejo popustiti n iti za paro. D elegacija, k a 
te ro  so tvorili akcijski odbor sestoječ iz: pokra
jinskega načelnika II. skupine P liberška  kot p red 
sednika tega odbora, A rha za Zvezo ru d arjev , 
L ešn ika za Jugoslovansko strok, zvezo in Štruca 
za N arodno strok, zvezo. N adalje so bili. v de lav 
ski delegaciji lokalni načelniki II. skup ine: za
Z agorje K rau tberger, T rbovlje Murn, H rastn ik  Be- 
dene, H uda jam a Diacci in R ajhenburg  Radi. — 
Navedba lokalnih načelnikov se m i zdi um estna 
zato, k e r so jih dnevniki pom aknili v I. skupino, 
k a r pa ni prav. D elavsko zbornico sta zastopala 
Sedej in U ratn ik . Navzoči so b ili tudi župani iz 
Zagorja, T rbovelj in Dola. TPD so zastopali Sku- 
bec, H einrih , Ju lia rd  te r  zastopnik zveze indu 
s t r i j e  v Šuklje. P redsedoval pa je inž. Zupančič, 
zastopnik rudarske  oblasti.

T ežka je bila pot delavske delegacije. Toda 
to delegacijo je sp rem ljala  tis ta  močna volja, ki 
se je izražala iz rudarskega delavstva že na shodih 
v H rastn iku , Trbovljah i,n Zagorju, k je r  so vsi so
glasno kot en mož rek li n iti za m ilim eter več 
nazaj. In  ta močna volja se je še pojačila, ko so 
rudarji šli v rove in so rek li:
k ako r da bi zapustili rove, p reden  TPD v celoti 
ne prekliče svojega razglasa. In zaradi navedenih  j 
dejstev, se je delavska delegacija zavedala, da je I

bo dobra le tedaj, če bodo pri njej sodelovali 
vsi faktorji. Če ne, bo enostranska in toliko 
časa nepopolna, dokler ne bodo prišli v po
štev vsi faktorji.

Zavedati se pa moramo tega. Pri gradnji 
socialistične družbe ne sme igrati premože
nje prav nobene vloge. Glavno je pravična  
družba. Prepričan sem, da je tudi med krist
jani veliko nejasnosti in kompromisov samo 
radi tega, ker se ne zavedamo, da je premo
ženje tisti balast, ki nam zatem nuje jasen  
pogled in jasno spoznanje. Pri dobro oblo
ženi mizi, — in ta nam je tako ljuba —, ne 
bomo niti razum eli niti spoznali bistvo so
cialnega vprašanja.

Še eno. Pri nas je prišlo že v modo in 
navado, da je papeževa okrožnica in prav 
v siljivo  poudarjena njena avktoriteta in si- 
novska podvrženost tej avktoriteti stalno  
na dnevnem redu, če je to potrebno a li pa ne. 
Zgodovina dokazuje, da je to nezdravo in da 
se nazadnje tako poudarjena avktoriteta  
zbagatelizira. T isti, ki verujejo v njo, po
stanejo nezaupljivi, m aloverni pa še bolj 
zakrnjeni. Rajši živim o tako, da bomo dru
gim za zgled, avktoriteta in vse drugo bo pa 
navrženo.

Naše delavstvo se trudi za tako ž iv lje
nje. Ako bo šla tudi nasprotna stran po tej, 
poti, bomo gotovo skupaj prišli in sicer 
ravno v boju za pravično družbo, za tak go
spodarski in družabni red, da bo postal člo
vek res človek in ne več suženj.

tako močna, k ako r še ni b ila  od zadnje stavke 
1. 1923, torej celih dvanajst let.

D elavska delegacija je  predočila zastopnikom  
TPD stan je  rudarskega  delavstva te r  jim  tud i po
vedala, da delavstvo ne bo klonilo  te r  bo družba, 
ako ostane zakrkn jena , nosila odgovornost za mo
reb itne

Med pogajanjem  s TPD je delavska delegacija 
poslala delegacijo  tudi h g. banu, ki je obljubil, 
da po podpiral težnje delavstva.

Z astopnik TPD, Skubec, je po dokazovanju, 
v kako neugodnem  položaju se družba nahaja , 
vendar m oral ob 13 izjaviti, da p reklicuje vse 
uk repe , izdane v okrožnici od 27. junija t. 1., v 
kolikor se tičejo delavstva.

D elavski de lega tje  so se nato podali nazaj v 
rudarske  rev irje , da poročajo stradajočim  ru d a r
jem  o doseženem  uspehu. R udarji so še vedno 
oklevali zapustiti rove. Šele ko so jim  zaupniki 
pokazali pism eno potrdilo, so ru d a rji verje li in 
začeli zapuščati rove. — Nekaj rudarjev  je zaradi

Akcijski odbor je zopet določil shode, ki so  
se tudi v ršili in sicer: v Trbovljah v soboto 7. ju 
lija ob 16, v Zagorju v nedeljo 8. ju lija  ob 9, v La
škem  isti dan ob 8 in v H rastniku ob 17. Na sho
dih v T rbovljah in H rastniku so govorili vsi funk- 
cijonarji akcijskega odbora. Za Zagorje in Laško, 
k je r je  bil shod Istočasno, pa se je, odbor razdelil, 
tako da sta govorila v Laškem  P liberšek  in Leš
nik, v Zagorju pa A rh in Štruc.

K akor zborovanja p red  tednom , tako so tudi 
ta zborovanja pokazala, kako ru d a r odločno stoji 
in hoče stati tudi v bodoče v obram bi za svoje 
pravice.

Govorniki so tudi poudarjali, da danes ni čas, 
da ru d a r vrže puško v koruzo, am pak  m ora biti

Junaški boj rudarjev
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Rudariš so zborovali
T r b o v l j e ,  7. julija.

V soboto, dne 7. julija se je ob velikanski 
udeležbi rudarskega delavstva vršil shod p red  d e 
lavskim  domom. Na shod so prišli tud i rudarji iz 
H rastn ika in Zagoria. Zborovanje je otvoril de lav 
ski zaupnik M urn te r povedal, da bodo o poteku 
pogajanj s TPD govorili zaupniki, k akor tudi člani 
akcijskega odbora. Z aupnik P liberšek  poroča, da je 
TPD hotela obnoviti poganjanja na podlagi prvotno 
razglašenih ukrepov, k a te ri so bili v če tr tek  p re 
klicani. Gosp. m inister U lmanski, ki je tudi p ri
sostvoval pogajanjem, je z vso odločnostjo n a s to 
pil, da je TPD prvo tne  ukrepe  že p rek licala  in da 
ostane vse pri starem , ne da bi se de lavstvu  kaj 
zniževalo ali odtrgovalo. D ružbi je obljubil, da  če 
nastane  nov položaj, ki bo bistveno vplival na go
spodarsko  stan je  TPD, da bo šele potem  sklical 
novo razpravo, na  k a te ri bi se  načela nova p o 
gajanja o obojestranskih  zahtevah. M inister je ob 
ljubil, da bo posredoval pri prom etnem  m inistru za 
večji odjem prem oga TPD in sicer, da bi se vzelo 
600.000 ton več na mesec, s tem  bi se delalo tudi 
dva dni več na teden. TPD pa bi tako tud i krila 
tis te  izdatke, ki jih je  ho tela  k riti z odtrgavanjem  
plač delavstvu  in nam eščencem .

Za njim sta govorila tainik A rh  in delavski za
stopnik  Š truc . O ba s ta  bodrila  de lavce  k slogi ter, 
da se vselej in vsakem  prim eru tako  složno borijo 
za svoje pravice.

Po tem  je govoril tov. Križnik, ki je poudarjal,

• Z a g o r j e ,  6. julija.

P re tek li teden  je bil v naši dolini teden  ža
losti. Vsej javnosti je znano, da  so bila zborovanja, 
ki jih je sklical akcijski odbor vseh obstoječih 
strokovnih  organizacij, H. skupine rud. zad. in vseh 
drugih gospodarskih zastopstev , v znam enju skup
ne zmage ali skupne p ropasti. iNa zborovanjih, ki 
so bila po vseh revirjih, so rudarji ogorčeno p ro 
te s tira li p ro ti nakanam  TPD in zahtevali, da um ak
ne svoje zahteve, s ice r da  so prim orani se  boriti 
do skrajnosti, Hočemo dela , hočem o pravičnega 
zaslužka in naših pravic!

Vse v nailepšem  redu je šlo v to rek  3, julija 
na svoja dela, nič hudega sluteč. Končno se je 
rudar, ki trdo  d e la  v globini, in ustvarja  težke  m i
lijone s  svojim i žuljavim i rokam i drugim, ki naše 
zemlje niti ne poznajo, zdram il in odločno rekel, 
dosti je tega. Dovolj smo žrtvovali za tuj kapital, 
mi pa prejem ali za naše zvesto  delo le tuberkulozo, 
ki se vedno bolj širi po naših rudnikih. R udar je 
usodnega dne nared il sklep, ki bo ostal v zgodovini 
delavstva zapisan z debelim i črkam i,

da  je družba
svoje zah teve prek licala . K akor so napravili ru 
darji v rovih, tako  je storilo  tudi ostalo  delavstvo 
na zunanjih obratih . K om paktno vsi za enega, eden 
za vse, so se podali v boj za svoje pravice! Nihče 
niti zdaleka ni mislil, d a  bo rudarsko  delavstvo 
nastopilo  tako  odločno in enotno. TPD je pač m i
slila, d a  je  sedaj ugodna prilika za njo, in da bo 
šel rudar m irno preko  tega. R udar je na to  odgovo
ril ko t še nikoli.

M edtem  je vse nestrpno  
čakalo  zaupnikov iz L jubljane, ka jti de lavstvo  ni 
nasedalo  nobenem u, in vztrajalo  tako  dolgo, da so 
videli črno na belem , da družba um akne svoj sklep.

Kakor je bilo že sporočeno v zadnji šte
vilki »Delavske Pravice«, bo ta in prihodnji 
m esec izostala po ena številka »Delavske Pra
vice«. Ta mesec bo izostala zadnja, ki ima 
iziti 26. julija.

Vsled tega prosimo vse dopisnike, da 
pošljejo gradivo, v kolikor bi bilo važno, že za 
prihodnjo (številko.

budno na straži, ke.r d ružba bo skušala  te nakane, 
ka te re  se ji zdaj niso posrečile, udejstv iti kasneje. 
Tudi se je poudarjalo, naj ostane delavstvo tako 
združeno, kakor je. bilo sedaj, naj se ne bije m ed 
seboj, am pak  naj naperi ost v tisto  sm er, odkoder 
vedno pre jem a udarce, to  je p ro ti kapitalizm u.

Ako bo rudarsko  delavstvo tako združeno, mu 
je  zagotovljena boljša bodočnost. — Naj živi p ra 
vična borba!

da je treba  voditi borbo pravilno in zakonito, ker 
le tedaj nam bo zasiguran  uspeh. Gosp. m inistru 
Ulm anskem u se je javno zahvalil, k e r se je pri
pogajaniih tako  odločno postavil za delavske
pravice.

V imenu trgovcev je govoril gosp. Pavlin, ter 
poudarjal, da je le  složni nastop  vsega delavstva
omogočil uspeh, da  je s tem  pom agano tud i vsem
obrtnikom , trgovcem , kakor tud i siromakom , ki so 
navezani na  občinsko podporo.

Na shodu ije delavstvo sprejelo resolucijo na 
cen tralno  ravna te ljstvo  TPD v Ljubljani v prid n a 
m eščencev, ki se glasi:

D elavstvo zbrano na javnem  shodu rudarjev  
in drugih stanov dne 7. julija 1934 na dvorišču 
D elavskega do m a v T rbovljah, je zaslišalo poro
čilo o m ezdnih pogajanjih in se  zahvaljuje vsem, 
ki so pripomogli, da  se prejem ki delavstva  ne bo
do znižali.

K er uvidevam o, da se z redukcijo  prejem kov 
nižjim nam eščencem  TPD! dela  kriv ica, zahtevam o, 
da se odločbe cen tra le  TPD  z dne 27. junija 1934 
prekličejo, kakor se ie sto rilo  to tudi za delavstvo. 
O benem  zahtevam o, da oblasti zaščitijo  delavstvo 
p ro ti vsakim  represalijam  od k a te rek o li strani.

D elavstvo je po svojih zaupnikih zahtevalo, da 
se m u prizna odškodnina za tr i  dni, ko je delo  po
čivalo.

Zaupnik M urn je shod zaključil s klicem: Naj 
živi delavska solidarnost.

Nepopisno je bilo veselje, ko smo zvedeli, družba 
um akne svoj sklep. Potem  je šlo zaupništvo v ja 
mo. Zunaj pa so vsi zunanji delavci napravili 
od rova p ro ti rudniški kopaln ici špalir, o troci 
pa v težkem  pričakovanju , da vidijo svoje naj
dražje, čakali s cvetjem  v rokah, s ka terim  jih ob 
suje. K o so se pojavili p ri vhodu, je tov. S lan ik  n a 
pravil k ra tek  nagovor na vse junaške in zm učene 
rudarje. Vse se je razveselilo , a vendar ga ni bilo 
očesa, da ne bi se< zrosilo ob tem  zopetnem  snidenju. 
Vsa več tisočglava m nožica jih je burno pozd rav 
ljala, živela so lidarnost, živela skupna zmaga itd. 
Kdor je to videl, si bo obdržal v spominu t 'a  do 
groba. Zunanje delavstvo  je potem  odšlo skupno 
še v obrat K isovec, da je tako  tud i tam pokazalo, 
kako  globoko čuti z njimi. V  obratu  K isovec je 
slabši zrak, in so bili rudarji že do skra jneali iz
črpani! Sedaj dragi tovariši vidimo, kaj pom eni 
skupnost v pravem  pomenu. S tem  pa še ni vse 
končano, in moramo biti prip rav ljen i še v n ad a 
lje na  napade od stran i TPD. Naš odgovor naj bo 
vedno tak , da bomo odgovarjali v enotnem  nastopu 
vseh brez razlike prepričanja. P rep ričan i smo, da 
bomo prej ali slej želi zmago tega našega skup
nega dela! Živela solidarnost!

O dkar obstoja D elavska zbornica ko t sam ou
pravna socialna ustanova, si je delegacija k rščan 
sko socialističnega delavstva in nam eščencev, izvo
ljena po svobodni volji delavcev in nam eščencev, 
osvojila načelo, d a  m ora ta  ustanova posta ti >n 
osta ti n ep ris tran ska  delavska zastopnica te r  kot 
taka  .služiti socialnim  gospodarskim  in kulturnim  
in teresom  delavstva in nam eščencev. N aše strem 
ljenje in p rizadevan je  je  šlo  z lasti za tem, d a  6e v 
zbornici uveljavi pam etno in sm otreno gospodar
stvo z denarjem , ki ga delavstvo in nam eščenci 
odtrgavaio  tako rekoč od ust za vzdrževanje te  
ustanove. P rav  to liko  važnost smo polagali tudi 
na to, d a  naj ima zbornica prožni, delavoljni m 
delazm ožni upravni apara t. Žal, da zbornica tega 
vseskozi ni im ela in da tega še danes nim a.

Nimamo in nismo n ikdar im eli nam ena ugovar
jati pošteni, eksistenci uslužbenstva. Poudarjali pa 
smo in poudarjam o še danes, d a  je za pošteno 
eksistenco  treb a  tudi poštenega dela. K a k o r  nikjer 
drugod, tak o  še posebno v delavsk i socialni u s ta 
novi ne  sme b it i  m esta  za ljudi, ki so tu  v prvi 
vrsti rad i sam ega sebe.

R deče-p lava  večina nam  je na p lenarni seji 
dne 29. junija onem ogočila p oda ti stvarne  razloge 
p ro ti p roračunu  in to  zato, k e r  so se  bali, da ne bi

Ponovna pogajanja z d e 
lavsko delegacijo in TPD

P ri pogajanjih  z delavsko delegacijo in TPD, 
k jer je TPD prek lica la  svoj razglas o nam erava
nem  znižanju plač, se je reklo, ,da se bodo v na j
k ra jšem  času v ršila  nova pogajanja, k a te ra  bo 
sklical in jim  predsedoval m in ister iza gozdove in 
rud n ik e  g. U lm anski.

Tako se je  v petek , dne 6. ju lija  v ršila  po
novna razprava z delavsko delegacijo in TPD, na 
katero  je p rispel tudi g. m in ister U lm anski. Ob 
tej p rilik i je  delavska delegacija g. m in istru  vso 
situacijo  točno naslikala  in navedla tudi vzroke, 
ki so p rived li ru d arje  do tega koraka. D elavska 
delegacija je izjavila g. m in istru , da delavstvo ne 
pusti znižati plač niti za las, še m anj pa, da bi se 
delavstvo dodeljevalo iz višjih kategorij v nižje. 
Ako bi se v tem pogledu v bodoče od stran i TPD 
t  ozirom  na n jene  zahteve kaj sprem injalo , de
lavska delegacija ne m ore prevzeti odgovornosti, 
kaj bii se v tem  p rim eru  zgodilo v rudarsk ih  re
virjih.

TPD je stavila ob tej p rilik i g. m in is tru  d \a  
predloga, in sicer, naj bi se povišale dobave p re 
moga za državne železnice, k e r  bi s tem  družba 
lahko zaposlila delavstvo dva dni več v mesecu, 
poleg tega naj se obdavči prem og vseh rudnikov 
v državi od 5 Din od producirane  tone, k a r se v 
rudn ik ih  d ravske  banovine že izvaja. Obdavči naj 
se tud i prem og, ki ga uvažam o, in sicer 10 Din 
za tono.

G. m in is ter je izjavil, da bo v pogledu večjih 
naročil za železnice posredoval pri, železniškem  
m in is tru  in skušal doseči večji odjem  prem oga.

Z arad i obdavčenja prem oga pa se bo tudi 
skušalo  doseči, da se to izvede in sicer že zaradi 
tega, da se san ira  pokojninsko zavarovanje b ra 
tovskih skladnic. — T ajnik D elavske zbornice g. 
U ratn ik  je za v to posebej izdelanem  refera tu  
razložil stanje, našega rudarskega  delavstva. Ome
nil je tudi, da bo ta dva predloga TPD podpiralo 
tud i delavstvo.

G. m in ister U lm anski je ob tej p rilik i poka
zal izredno veliko zan im an je  in razum evanje za 
to vprašan je . D elavska delegacija se mu je za 
njegova p rizadevanja  p rav  toplo zahvalila.

N aslednji dan je g. m in is ter obiskal rudniške 
rev irje , kje.r se je  na licu m esta p repriča l o s ta 
nju razm er. P reg ledal je rudn iške  naprave, stano
vanja rudarjev  in se živo zanim al za življenjske 
p rilik e  našega rudarskega delavstva.

Prem ogovniki v Aleksincu, ki so veči:
noma last neke belgijske družbe, so dali 
lani 1.6 m ilijonov belgijskih  frankov čistega  
dobička, za približno 250.000 bel. frankov več 
kakor v letu 1932. — Vsepovsod kriza, tuje  
drflžbe pa delajo naravnost sijajne dobičke. 
Le kdo ima interes na tem, da morejo tako 
neovirano delati dobičke na račun krvavih  
žu ljev  našega delavstva!

delavstvo  slišalo, kako  se gospodari in dela  v zbor
nici. Ko so se prijavili za besedo člani našega 
k luba je  bilo s  stran i p red sed stv a  rečeno , da 6e 
bo rad i tega zasedanje preveč zavleko in da ne 
m ore d a ti besede. R deči so p redlagali konec de
bate , k a r je 'bilo že prej dogovorjeno in takft. one
mogočili članom našega k luba zavrn iti dem agoška 
in nestvarna  izvajanja gg. P e te jan a  in Kosma, ki 
sta z rd eče  in  plave s tran i b ran ila  p roračun.

.Nov pro račun  D elavske zbornice, ki je bil iz 
glasovan na p lenarn i seji z glasovi rdečih  in  plavih, 
določa novo m esto zborničnega knjigovodje. S tem 
so rdeči pridobili p lave, d a  so glasovali za pro
račun, ker ije m esto novega knjigovodje določeno 
za  plave. Knjigovodja, k i b i bil obenem  tu d i ek o 
nom zbornice, je po treben  in  sicer nujno po treben .
V tem smo z rd eče-p lav o  večino popolnom a so 
glasni. iNe soglašam o pa s tem , da  b i zborn ica n a 
m estila novega knjigovodjo in s tem  obrem enila 
letni proračun  za 40.000 D |n , k e r  smo popolnom a 
uverjeni, da bi te  posle lahko vršil eden od že na - 
m eščenih uradnikov. P lače  delavcev in nam eščen
cev se vsepovsod znižujejo in se s tem krčijo tud i 
dohodki zbornice. 'V takem  položaju n i podana 
s tv a rn a  po treba za nam estitev  nove moči, zlasti, 
ker gre že sedaj do 38% celo tnega zborničnega

Delavska skupnost zmagala nad krivic o!

Zakaj smo glasovati proti proračunu 
Delavske zbornice
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Viničarski vestnik
Živi bič nad nami

K dor vztraja, ta zmaga.
K akor je v današnjem  družabnem  redu de

lovni človek sam  povsod neupoštevan, p rav  tako 
se na vse, načine p rez ira  tud i njegovo socijalno 
varstveno pravo. Vsi. socijalni zakoni in uredbe, 
k je r  gre za delavčeve p ra \ ice in pridobitve, so le 
na papirju , dejansko  pa se le zelo malo izvajajo, 
k ljub  dostik ra t naravnost otipljivim  krivicam , ki 
jih trp i delavstvo. Naj tu  našim  čitateljem  in de
lavskim  tovarišem  navedem o sam o en p rim er iz
med sto terih , kako do skrajnosti se dostik ra t bore 
viničarji, da dosežejo vsaj to, kar je vsakem u d ru 
gem u državljanu pri nas svobodno.

N ovem bra 1. 1932 je vstopil tov. Šešerko Franc 
kot v in ičar v službo pri Rogina Josipu pod ugod
nim i pogoji. Nekega dne je peljal s kolesom m leko 
na prodaj. Počila je zračna cev in s popravilom  
na cesti se je za pol u re  zakasnil, da ni p rišel ob 
določeni u ri de la t v vinograd. To je. bil povod, da 
mu je bila služba takoj odpovedana in bi se m oral 
izseliti 1. jan u arja  1933. Sicer je v inogradnik  p red 
lagal tozadevno razsodbo v in ičarske  kom isije,- ki 
pa ni mogla v in ičarja obsoditi, k e r ni b ilo  zakoni
tega vzroka. V inogradnik pa je navzlic tem u ostal 
p ri svoji zahtevi in ker se viničar ni hotel izselili, 
je  G. jan u arja  1933 zaklenil vso živino, klajo, drva, 
ustavil je v in ičarju  vsako delo in mu odtegnil, k a r 
je  im el že zasluženega v denarju . V takem  polo
žaju, brez m leka, kar je edini živež viničarjev, 
brez drv, z otroki sredi zim e, brez dela in jela, se 
je tov. Šešerko pač rajši izselil. Za svoje zakonite 
pravice pa je o tvoril pot borbe in zahteval od 
v inogradnika odškodnino v višini 2310 Din. P rav  
tu pa se začenja vsa trag ika  skoraj brezuspešne 
borbe ko so že skoraj odpovedali vsi zakoni in 
paragrafi, ko ta človek v najobupnejšem  položaju 
razen svoje strokovne organizacije ni im el niko
gar, ki bi z njim  sočuvstvoval, n ikogar, ki bi mu 
pom agal do njegove pravice. — Sicer je kmalu 
na to  Rogina Josip  um rl, vendar pa je proti od
puščenem u v iničarju  vodila borbo njegova vdova 
s pomočjo g. Ž nuderla  K onrada, bivšega narodno 
socia lističnega organ izatorja  viničarjev.

P regnan i v in ičar je  po svoji organizaciji za
devo predložil v iničarski kom isiji. T ak ra tn i župan 
je  kot p redsednik  kom isije bil naklonjen delo
dajalk i in je  šele po dolgem času na ponovno in
tervencijo  »Strokovne zveze viničarjev« osvojil 
predlog za razpravo. P rva v in ičarska kom isija je 
bila ap rila  1933. Do sporazum a ni prišlo , p redsed
nik pa ni m aral, da bi se razsodilo. V iničar je za 
svoj odškodninski zahtevek vložil tožbo pri sodi
šču. Sodišče je odločilo, da se m ora ponovno se
sta ti v in ičarska kom isija in razsoditi. Sodišče je 
sam o pozvalo župana, da komisijo sklice. D ruga 
kom isija se je tedaj vršila  ju lija  1933. V iničarjev 
zastopnik tov. Rozman je izpodbil vsako oprav i
čenost predčasne službene odpovedi in zahteval 
razsodbo. P redsedn ik  kom isije, ka terega  glas od
ločuje, pa se ni, mogel odločili na nobeno stran , 
č e  bi glasoval proti v iničarju , bi glasoval proti 
določilom v iničarskega reda, pro ti vinogradnici 
glasovati pa spet ni mogel, k e r p riče  izpovedo, da 
je  malo p re j še bil p ri n ji v k leti. G lasovanja se 
je  vzdržal razsodba je bila nemogoča. Sresko na-

p ro računa  sam o za osebne izdatke. Če je šla rdeče- 
p lava večina preko  tega, je šla za  to, da  dobi 
nekdo dobro  p lačano m esto v zbornici. U gotovi,ena 
je, da bi knjigovodski posli zbornice zah tevali dela 
povprečno dve do tni ure na  dan. Za to  delo  p a  bi 
zborn ica izdala iskoraj 4000 Din mesečino. S takim  
gospodarstvom  se n e  moremo strinjati.

iNa plenarni seji se nam  je pod tikalo , da  im a
mo gotovo kake dr-ije  razloge, da glasujem o pro ti 
proračunu . S tem  je hotelo reč i, d a  krš-čanski 
socialisti računam o n a  kako politično sprem em bo 
v državi. D a ne bo rdeče-p lava večina  v skrbeh, 
Povemo odkrito , da nam  kaj takega  n iti n a  misel 
n '  prišlo, k e r  smo trdno uverjeni, da  jugoslovanski 
p ro le ta ria t od tak ih  sprem em b nima n ičesar p r i
čakovati, pa četudi, da se politični položaj še s to 
k ra t sprem eni.

U verjeni smo, da je tud i m ed rdečim i in pla- 
vimi nekaj tak ih , ki z nami soglašajo. Znano je, da 
so imeli rdeči in plavi zelo težko  borbo  v svojih 
klubih, p red en  so pridobili svoje člane za glasova
nje. 'Kljub tem u je bilo m ed plavim i in tu d i rd e 
čimi nekaj tako  poštenih, da n iso  k lon ili k lubski 
discip lin i in niso glasovali za proračun.

čelstvo je nato pozvalo p redsednika kom isije, da 
vendar pism eno poda svoje m nenje. Po dveh m e
secih kom aj je  ta odgovoril, vendar pa v škodo 
vin ičarja. Ker pa v in ičarski red  ne določa, da bi 
kdo dajal še kakšna m nenja po zaključni razp rav i 
v in ičarske kom isije, se je županova pism ena iz
java ovrgla kot neveljavna.

K er je p r i sodišču že bila vložena tožba, je 
le-to pač razsodilo, da viničar nim a pravice, do 
pravnega varstva p ri sodišču, dokler ni razsodila 
viničarska kom isija. T udi okrožno sodišče je v in i
čarjev  priziv  p rav  tako zavrnilo. Kaj sto riti?

Čas h iti svojo pot neovirano. P riš la  je zim a 
1933 in dobili smo nove upravne občine in z njim i 
tudi nove občinske p redsednike. Vložili smo takoj 
ponovni p redlog za v in ičarsko komisijo. T udi se
daj ni šlo brez ovir. P rva razp rava  je b ila  dolo
čena na 16. m arca 1934. P redsedn ik , ki je  m enil, 
da se v in ičarske kom isije vrše na licu m esta, je 
ob določeni uri šel na posestvo vinogradnike Ro
gina. V iničar in njegov zastopnik sta tem u ugo
varja la  in nista hotela slediti p redsedn iku . Z ahte
vala sta, da se naj skliče ponovna razprava. V ini
čarska kom isija im a u rad n i značaj, sk lepi im ajo 
sodno veljavnost in se naj zato vrši v u radnih  ob
činskih prostorih , ne pa kje po hišah  privatn ikov. 
D ruga razprava je bila določena na neki dan v 
ap rilu . P ri dostavitvi vabila v inogradnici je po
motoma bil vpisan napačen datum , da je p rišla  k  
razpravi teden dni prej, kakor je  bila razp rava
določena (!!!). Poznejša, kot tre tja  razprava, je
bila določena v m aju. K tej pa je v inogradnica po
slala samo pism eno izjavo, da v tej stvari na raz
pravo vin ičarske kom isije sploh več ne pride. Kaj 
s to riti?  N apravila se  je vloga na sresko načelstvo, 
katero  je naročilo občinski up rav i, naj viničarsko 
kom isijo skliče, povabi vinogradnico, ako pa se
ta ne bi odzvala tedaj pa se naj določi nekoga za
njenega zastopnika. K om isija naj razsodi.

Tako je  p rišlo  do 6. ju lija  1934, ko se je v 
občinskem  u radu  Rače končnoveljavno več kakor 
po dveh letih , v navzočnosti vinogradnice Rogina 
in njenega zastopnika Ž nuderla K onrada, z glaso
voma p redsedn ika  občine in v in ičarjevega zastop
nika Rozmana pravično razsodilo : d a  odpoved
viničarju  Šešerko Francu dne 28. novem bra 1932 
v sm islu uredbe o v in ičarskem  redu  § 20 ni b ila  
zakonito opravičena, zato mu g re  odškodnina za 
odtegnjeno m leko 1440 Din, za ustavljeno delo 
250 Din, odtegljaj 120 Din in odselitveni stroški 
500 D in; skupaj 2310 Din.

Zdaj šele, po dveletni borbi v in ičarja in n je 
gove organizacije, sm o kom aj dosegli toliko, da 
bo mogel v in ičar tožiti p ri sodišču, k a r  vendar 
danes m ore svobodno storiti vsak d rug  državljan. 
Č estitam o k to lik i vztrajnosti tovarišu  šešerko tu . 
Njegov boj je  boj nas vseh! Vzemimo si ga za 
vzgled in  verujm o, da je le v borb i uspeh — le 
kdor vztraja, zm aguje.

Papirničarji
Prevalje. T udi naša  skup ina  je n a  svojem se

stan k u  dne  17, junija p ro testira la  p ro ti nam eram  
iugosl. k ap ita listov , d a  bi se poslabšale delavske 
in nam eščenske pravice. T ozadevni re fe ra t je imel 
tov. M arinček in nam pokazal, kako  globoko se 
gajo nam ere  podjetnikov. Skoraj polnoštevilno 
zbrano  delavstvo  je bilo zelo ogorčeno nad  to  n a 
m ero in je soglasno odobrilo resolucijo , k i p ro te 
s tira  p ro ti tej zlobni nakani.

Na tem  sestanku se je tudi razprav lja lo  o po 
gajanjih, ki so bila napovedana za nasledn ji dan, 
za sklenitev nove deJovne pogodbe s tovarno  le 
penke in lesovine jjrofa J. T hurnskega. Izvolili so 
se delegati, med katerim i je bila tudi zastopnica 
ženska, za ta  pogajanja.

P odjetje  je zahtevalo nad 1:5% znižanje mezd. 
P ri pogajanjih smo m orali pustiti za m oške v sploš
nem  na 4.5% znižanje, dočim  nismo odnehali pri 
p lačah delavk  in so ostale stare  p lače . O rganizacija 
je napravila svojo dolžnost, žalibog ni pa mogla 
zabran iti znižanja mezd sploh. K rivda n i na  orga
nizaciji. am pak p ri de lavstvu  sorodnih podjetij, ki 
ie neorganizirano in tak o  bezbram ben ob jek t za 
izkoriščanje od s tran i svojih podjetn ikov. Z ato  6 0  
p lače  v teh  podjetjh 'še nižje od p lač  v n^ši to 
varni, Že te  so tak e , da komaj diham o, kako  žive 
delavc i v drugih tovarnah, s i lahko predstavljam o. 
Zato bodi geslo vsega pap irn iškega delavstva: Vsi 
v organizacijo, da se enotno in ram o ob ram i bo
rim o za svoje pravice.

V in ičk i:

Delavstvo v Dolnji 
Lendavi v Prekmurju
Nameščencem se ne godi nič bolje. Začetnik 

p re jem a  n. pr. za delo od pol 8 do pozno v noč 
jedva 450 Din. Ob tem delu  in tak i plači m ora 
p ren aša ti nečuvene šikane sam ega ravnate lja , ki 
p su je  na  znani m ad jarsk i način in  grozi, če bi se 
čem u opiral, da m u odpove službo.

V rsta p rim erov  nezakonitega in  sk ra jno  neso
cialnega ravnan ja  bi se dala nadaljevati, a naj za
dostuje teh  nekaj prim erov.

Na m estu je vp rašan je , zakaj se delavstvo ne 
b ran i in ne organizira.

Prebivalstvo Lendave in okoliških vasi je  zve
čine m adjarsko  ozirom a pom adjareno, le gorice v 
ozadju Lendave so nase ljene  po Slovencih. Večina 
delavstva p rih a ja  iz teh  vasi. Z aradi neznanja  slo
venskega jezika in ob uepoznanju  delavske zako
nodaje ne p rih a ja  tem u  delavstvu n iti n a  m isel, da 
b i se poskušalo organizirati. S ilno je  zapuščeno in 
vdano svoji usodi. V njem  tli delavska zavest, a ni 
nikogar, da b i jo vzbudil k  živ ljen ju , ji dal pravec 
in jo  usm eril v borbo za zboljšanje njihove eksi
stence. Med dom ačini ni pričakovati, da bi se kdo 
našel, a p riseljeno  uradni št v o zopet nim a um evanja  
za delavske težnje, čeprav pom iluje njegov težak 
in sk ra jn o  sirom ašen položaj. Tla za povzbuditev 
strokovne organizacije z razredno  zavednim i borci 
bi tod bila, a ni človeka ozirom a ničesar ne zaleže 
nekdo, ki bi ostal v Lendavi le k ra tek  čas. N ikogar 
ni, ki bi se količkaj ganil. Priložnosti jg bilo dovolj. 
— Doživel sem ob volitvah v D elavsko zbornico, 
da sta bila lendavski g. dekan Je r ič  in njegov k a 
plan zelo p repadena, ko sta zvedela za rezu lta t na 
obeh k ra jevn ih  voliščih, k je r  so prodrli socialisti 
Strokov, kom isije z veliko večno in je  p re je la  be la  
lista  jedva nekaj glasov. G. dekan, ki se pogosto 
h ipom a razvnam e, m i je  de jal, da naj naročim  vse 
zakone delavske zaščitne zakonodaje, b rošure  in 
kn jige na njegov račun. D ejal je, da hoče delavstvo 
organizirati in jaz da  m u pripom orem . A kaj se 
zgodi: Čim je to izrekel, je  tudi že pozabil, k a jti 
vedeti m oram o, da je p rekm ursko  izobraženstvo, 
t. j. predvsem  duhovščina, izšolano predvojno v 
m adjanskih šolah in v duhu  m ad jarske  posvetne in  
duliovske gospode, zelo zelo m alo dovzetno za de
lavske težn je: Njim pom eni že vsako iskreno soci
alno čuvstvovanje boljševizem .

Dva valjčna m lina.
Schvvarz A rnold zaposluje v svojem  parom linu  

samo dva m linarja , od k a te rih  p re jem a  eden  300 
d inarjev  mesečne plače in 30 kg  m oke, d rug i pa  
500 Din in 50 kg  moke. Delovna doba je neu re jen a  
delovni čas tra ja  vsaj 12 u r, n ad u r jim a n ikdo  ne 
p lačuje kakor ni navada v nobenem  lendavskih 
obratov, da bi se plačevale uadu re  posebej in m orda 
celo kaj višje. V jesensk i sezoni sta  zaposlena celo 
do 16 u r dnevno, če ne več, da jim a ostaja dnevno 
kom aj 4 u re  za od počitek ozirom a sp an je  v mlinu. 
Žene jim  prinaša jo  hrano.

V m linu E pp ingerja  S aura  so razm ere še slabše. 
Zaslužek se edinim  trem  m linarjem  (očetu in s i
novoma) poravnava v obliki 10% v m lin p rip e lja 
nega žita, a prom et je m ajhen, k e r  p rip e lje jo  m let 
sam i km etje , zaposlitev za trgov ine  je  še neznat- 
nejša.^ Pogosto se dogaja, da  m ora vzdigovati in 
p ren aša ti en  m linar-nosač po 160 kg težke vreče.

'O pekarne.
P re j im enovana lastn ika valjčnih m linov im ata 

tu d i vsak evojo opekarno. Z aposlu jeta  povprečno 
okrog 10 delavcev vsak, večinom a ženske. N ajvečji 
dnevni zaslužek znaša 12.50 Din ob zaposlitvi od 7 
z ju tra j do 5 zvečer z enournim  presledkom  opoldne. 
Z idna opeka se p rodaja  po 250 Din za 1000 kosov, 
a s trešna  po 600 Din za 1000 kosov.

(Konec sledi)

To in ono
Celje. Izle t na  Svetino p rired i celjska skupina 

v nedeljo , d n e  15. julija t. 1. O dhod ob 7 zjutraj 
izp red  K apucinskega m osta. Sv. m ašo naj oprav i 
vsak poprej, k e r  n i gotovo, d a  bi se b ra la  na 
Svetini. Vabljeni vsi člani in članice te r  d rug i 
prijatelji. Vabimo p a  tu d i tov. iz Laškega, H ude 
jam e in Rimskih Toplic.

Protibreasbožniška razstava — — —
V torek  10. t. m. je bila v prostorih  šen tjakob 

ske šole o tvorjena >Protibrezbožniška razstava«. 
R azstava je  odp rta  vsak dan od 9—12 in od 5—7. 
Zanim anje za to razstavo je izredno veliko.
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Kriza rudarskega m  kovinarskega
zavarovan a

Ko smo p red  letom dni p isali poročilo o sta
nju  rudarskega in kovinarskega zavarovanja, smo 
ugotovili, da je samo z učinkovitim i sredstv i, k i 
pa so možna le z denarn im i subvencijam i od s tra 
ni države, banovine in delodajalcev, to naše staro  
zavarovanje san ira ti. Dobili smo novo poročilo in 
sicer za leto 1933, toda v pogledu sanacije se ni 
sto ril noben k o rak  napre j, k ljub  tem u, da se na 
vseh 'koncih in  k ra jih  opozarja vse faktorje , ki 
im ajo p ri tem  kaj odločati, da gre  naše rudarsko  
in  kovinarsko starostno  zavarovanje v neizogibno 
propast.

Poslovno poročilo uvodom a ugotavlja, da je 
največje važnosti v novem prav iln iku  določba, ki 
omogoča obnovo in varovanje nadej iz tega zavaro
vanja. Brez dvoma je to velike važnosti, k e r  vsi 
oni, ki bi zarad i redukcij izpadli iz zavarovanja 
bratovske skladni.ce, te  svoje pravice lahko v a ru 
jejo in uveljavijo. V tem  stanju , ko se zavarovanje 
danes nahaja , pa to ne pom eni mnogo, k e r km alu  
ne bo den a rja  niti za tiste, ka te ri so izpolnili vse 
pogoje, ki so za dosego pokojnine potrebni.

Dohodki in izdatki pokojninske 
blagajne

Dohodki pokojn inske b lagajne so znašali v 
poslovnem  letu  1933 13,303.483.35 D in, izdatki pa 
13,821.417 Din. Tako, da je  znašal p rim anjk lja j 
517.933 Din. Čisto prem oženje pokojninske b lagaj
ne znaša 15,255.918 D in. Ta rezerva še zdaleka ne 
odgovarja dejansk im  potrebam  za k ritje  pokojnin. 
Rezerve bi m orale  znašati najm anj 200 do 300 m i
lijonov d inarjev , k a te re  je zavarovanje  tudi imelo. 
Toda razv redno ten je  d enarja  in  vojna posojila so 
jih zredčila, da je ostalo sam o še borih  15 m ili
jonov. Iz te b lagajne prejem ajo  pokojnino vsi oni 
upokojenci, ki so bili upokojeni po letu 1924.

Pokrajinsko-pohojninshi sklad
Poleg tega pa  im amo za upokojence po starih  

p rav ilih  poseben sklad  in sicer »Pokrajinsko po
kojninski sk lad  za rudarje« , k i ga je sedaj p re 
vzela v svojo upravo  glavna bratovska skladnica 
v L jubljani. V ta  sk lad  se steka davščina, ki jo 
plačujejo rudn ik i d rav sk e  banovine od vsake tone 
p rodanega prem oga in sicer 4 Din. Sklad je imel 
le ta  1933 4,170.069 Din dohodkov in 4,577.589 Din 
izdatkov. P rim an jk lja j je znašal 407.520 Din. P re 
m oženje tega sklada pa je  znašalo 1. jan u arja  1933 
7,820.939 D in. Naša bratovska sk ladnica je b ila  
tedaj v letu 1933 p ri izplačilu pokojnin pasivna 
za 1 milijon d inarjev . Ako bo ostalo pri, tem  kot 
je, v nekaj letih  tudi teh  rezerv  ne bo več.

Število zavarovanega delavstva  
pada  — upokojencev raste
G lavni vzrok, da zavarovanje tako propada, 

je  v tem , da se strahovito  h itro  veča število čla
nov upokojencev, ne da bi obenem  tud i dotekali 
novi člani. Še več. Število zaposlenih ru d a rjev  se 
vedno m anjša. T akole se je večalo število upoko
jencev: leta 1925 -  1643, 1926 — 2110, 1927 -  
2227, 1928 — 2274, 1929 — 2270, 1930 — 2534, 
1931 — 2614, 1932 — 2937, 1933 — 3060 (brez 
vdov in otrok).

Število zaposlenega delavstva pa je od 1. 1925 
ko je znašalo 16.747 padlo  ha 9746 v 1. 1933. — 
Število zavarovanega delavstva se je  tedaj znižalo 
skoraj za polovico, ko se je na  d rug i stran i po
večal stalež upokojencev za 100%. To znači, da 
je  prispevkov, ki jih plačujejo delavci i,n delo
dajalci za zavarovanje  vedno m anj, izdatki pa so 
vedno večji. K akor je  om enjeno, je zavarovanje 
b rez  vsakih rezerv  in  je zato v p a r  letih , ako se j 
ne bo izvedla tem eljita  sanacija, pričakovati po
polne katastrofe.

Dotacije in sanacija
V pro računu  kr. banske uprave za leto 1934 

je ponovno votiranih  100.000 Din za sanacijo po
kojninskega zavarovanja b ratovskih  skladnic, ven
d a r je m alo verjetno, da se bo ta znesek izplačal, 
k e r subvenciji, ki sta bili p redvideni v proračunu  
za leto 1932-33 in  pa  1933-34 v skupnem  znesku 
800.000 Din še do danes nista bili izplačani. Ako 
se bo vsa sanacijska politika vodila v tem pravcu,

tedaj je  verjetno, da bomo v teku  nekaj le t stali 
pred  polomom enega naših  največjih zavarovanj.

Naše rudarsko  in kovinarsko  delavstvo gleda 
zaradi tega s strahom  v bodočnost. Vsi dosedanji 
napori, da bi se  izvedla učinkovita sanacija, so do 
danes ostali brez vsakega uspeha. S kakšn im i ob
čutki sp rem lja  te udarce naše  delavstvo, je težko 
popisati. Samo je že vse žrtvovalo, k a r je  sploh 
mogoče. P rista ja lo  je  na povišanje prispevkov, 
znižanje pokojnin in nazadnje bo pa k ljub  tejnu 
še vse izgubljeno. Zato se tem bolj čudimo, kako 
da se za to tako ak tualno  gospodarsko vprašan je  
ostali, k i im ajo na tem  prav  toliko in teresa kot 
delavci, tako malo zanim ajo.

Za sanacijo bi se morale zani
mati tudi občine

Zdi se nam , da se na izplačila dotacij od 
kr. banske uprave prem alo pritiska, kakor tudi 
zaradi ostale sanacijske, po litike vodi borba samo 
enostransko. U prava B ratovske skladnice in stro 
kovne organizacije že nekaj let sem dokazujejo, 
da je treb a  že iz splošno gospodarskih  vidikov to 
zadevo vzeti za resno in nujno. Vse prem alo  pa 
se na tem vprašan ju  in te resira jo  naše občine, po
sebno one, ki so na  sedežu industrije , ka te ra  spa

da pod rudarsko  in kovinarsko zavarovanje. Ali 
m ar to ni vprašan je , ki bo slej ko p re j zadelo tudi 
občinske finance? Ako bo padlo zavarovanje, bodo 
vsi ti upokojenci p ritisn ili na občinske k ijuke in 
zahtevali od občin podpor. In število  tega delav
stva n i m ajhno. Zato hi se občine že iz čisto svo
jih finančnih vidikov m orale  za to vp rašan je  bolj 
zanim ati. Opaža pa se ravno nasprotno. Že pred  
letom dni so bile, občine opozorjene na to vp raša 
nje s prošnjo, naj bi tudi one podvzele p rim ern e  
korake na  k r. bansk i up rav i kakor tudi m in istr
stvu za socialno politiko, da se to vprašan je  začne 
bolj resno razm otrivati. Toda občine na to mol
čijo, kot bi se jih prav  nič ne tikalo. P red lagalo  
se je, naj bi se  sk icala an k e ta  vseh občin, na ka
terih  področju se n ah a ja  zavarovanje naših  b ra
tovskih skladnic, k jer bi skupno s strokovnim i o r
ganizacijam i proučili, to vprašanje, in iskali s re d 
stev, da se reši, kolikor je  rešiti sploh še mogoče.

K akor rečeno, pa se v tem  pogledu ni doseglo 
ničesar, k ljub  tem u, da sedijo v občinskih odborih 
celo ljudje, ki krizo tega  zavarovanja zelo dobro 
poznajo. Zato naj bi občine, ako že ne zarad i de- 
avstva sam ega, pa že zarad i svoje finančne poli

tike, ki bo pri tem  težko prizadela , to vprašan je  
bolj lesno m otrile  in kolikor pač m orejo posegle 
v to vprašanje, da se vendar spravi s sveta So to 
problem i, ki so v tako živi in d irek tn i zvezi s 
splošno gospodarskim i vprašanji, da  ne sm ejo v 
nobenem  p rim eru  ostati samo na skrb i up rav i 
bratovske skladnice in strokovnih organizacij, 
m arveč m ora sodelovati p ri tem ves naš upravni 
in gospodarski apara t. Joško Rozman.

Nezgode v naš
V zadnji številki »Delavske Pravice« smo na 

kra tko  poročali o po teku  enkete , kako p rep reč iti 
številne nezgode v naših rudnikih. K er so s ta 
tističn i podatk i in sk lepi te  enkete  za točno p o 
znanje razm er v rudnikih zelo važni, to poročilo 
priobčujem o.

G lavna b ra tovska  skladnica je za to  priliko 
izdelala tabelo, ki kaže pregled  od le ta  1925— 1933.

Leto Število Število Izdatk i Od izd a t
zavaro  nezgod za leče- kov o d p a
vancev skupaj nje in 

podpiranje 
poškodo

vancev in

de  na  1 
zavarov. 

Din

1925
svojcev

17.537 2519 1,230.071 70.14
1926 15.855 2181 1,354.432 85.32
1927 15.537 2167 1,901.614 122.39
1928 16.003 2250 2,036.399 127.25
1929 17.343 2525 2,233.158 128.76
1930 13.463 1769 2,539.726 188.64
1931 12.283 1890 2,835.660 230.86
1932 10.862 1835 3,076,649 283.23
1933 10.564 1819 2,785.725 263.70

Iz tega preg leda je razvidno, d a  so rudarske 
nesreče  tudi v Sloveniji, k je r so tozadevne raz
m ere gotovo najboljše, zelo znatne. V sako leto 
povzročijo v naših  rudnikih nesreče  povprečno nad  
20 sm rtnih slučajev. V 9 le tih  je bilo sm rtnih slu
čajev v naših  rudnikih več, kakor jih je bilo pri 
zadnji veliki rudniški nesreč i v Kalknju, ki je p o 
vzročila upravičeno pozornost vse javnosti v d r 
žavi. P redstavn ik  Zveze rudarjev  je v svojem  re 
fera tu  poudaril, d a  bi se dalo to število s sodelo
vanjem  delavcev in delodajalcev  zelo zrflanjšati, 
k a r ne bi bila samo dolžnost napram  delavstvu, 
tem več tudi v velikem  in teresu  rudarsk ih  podjetij, 
ki nosijo vse s tro ške  za nezgodno blagajno, k a te re  
le tn i izdatk i so presegli letos že znesek 3 m ilijone 
dinarjev .

S redstv i za prep rečen je  rudarsk ih  nezgod bi 
bili dve:

Prvo sredstvo bi bilo to, da  bi se teo re tična  
strokovna izobrazba rudarskega delavstva, ki je 
pri nas zlasti po vojni zelo padla, dvignila. D anes 
tej izobrazbi ne posveča nihče nobene pažnje . V e
čina kopačev ne  zna m eriti strupenih  plinov v 
zraku in tudi nim a pojm a o legi zem eljskih plasti, 
o p ritisku  in o tem, kako  naj se p ro ti vsem u tem u 
uspešno zavaruje. Popolnom a nerazum ljivo je, da 
se zah teva danes strokovna usposobljenost od čev 
ljarja, ki nap rav i malo škode, ako naprav i p o k v a r
jene čevlje, ne zah teva pa se, d a  ima tako  stro 
kovno usposobljenost kopač  v rudniku, k i z n e 
znanjem  ogroža svoje in tuje življenje. P redavatelj

predlaga, naj bi se s sodelovanjem  II. rud. skupine 
in podjetij vršili v vseh rudnikih teča ji o teh stva
reh. Na teh tečajih  naj bi p redavali strokovnjaki, 
k a te re  naj bi da la  na  razpolago rudarska  oblast 
in rudarska  podjetja.

Drug ukrep, ki je po treben  za varstvo  ru d a r
jev, je učinkovitejše nadzorstvo  varnostn ih  naprav  
v rudnikih. In špek to ra ti rudarske  oblasti ne bi m o
gli pri obsežnosti rudniških nap rav  vsega p reg le 
dati, tudi če bi imeli na razpolago velike k red ite , 
ki pa jih danes nim aio. V drugih krajih  prebijejo  
inšpektorji rudarske  nadzorne oblasti večji del svo
jega delovnega časa na terenu  v rudnikih. P ri nas 
m orajo sedeti v pisarnah, k e r za inšpekcijo nim ajo 
kred itov . T reba je ukreniti, d a  se to  iz tem elja 
sprem eni, d a  se rudarsk i in špek to ra ti izgrade in 
jim dajo na razpolago po trebn i krediti. V državnih  
rudnikih se m ora obratno vodstvo od inšpekcije 
v personalnem  oziru najstrožje  ločiti. Vsa ta  ko n 
tro la  pa še ni zadostna.

T reba  bi bilo vpeljati pri nas kon tro lo rje  iz 
delavskih vrst, k a te ri bi p regledovali rudnike in 
javljali n edosta tke . S tem i sm ernicam i so se s tr i
njali v glavnem  tudi pstali na enketi navzoči p red 
stavniki. D elodajalski de lega t B ratovske skladnice 
je poudaril posebej, da  je po njegovem  mnenju 
pom oč rudniških podjetij pri izobraževanju ru d a r
jev sigurna. V Trbovljah so se s sodelovanjem  
tam kajšnjega rudniškega ravnate ljstva  in lok. n a 
čelstva II. skup. rud. zadruge tak i teča ji že p re 
teklo  leto  vršili. P riporočiti je, da se prihodnje 
leto  razširijo na  vse rudnike. K ar se izgraditve 
inšpekcije rudnikov tiče, je to stvar, ki jo je treb a  
u red iti z novim i policijskim i predpisi, ki m orajo 
tem eljiti zopet n a  novem  rudarskem  zakonu. On 
poudarja  že naprej, da posel kontro lorjev  iz d e 
lavskih v rst ne bo lahak, k e r  bodo izpostavljeni 
dvojnem u pritisku, na eni stran i s stran i delavstva, 
na drugi stran i podjetja, tako  da se za to  gotovo 
ne bo nihče potegoval. Izražena je bila misel, d a  
bi im ela nezgodna blagajna ves in teres na tem, 
da  postavi sam a take  ko tro lorje  iz delavsk ih  v rst 
in za nje tudi nekaj žrtvuje. V nezgodni blagajni 
im a s icer prevladujoč vpliv podjetn iška stran , ven 
d a r je računati s tem, d a  na cen traln ih  m estih 
tudi pri podjetn ik ih  dobro  vedo, da škodujejo po 
pusti pri varnostn ih  n ap ravah  in ukrep ih  tudi po d 
jetjem . Če se greši p ro ti varnostnim  predpisom  v 
strem ljenju, d a  se da čim največja storitev , se d o 
gaja to v p rv i v rsti po krivdi organov, ki so na 
terenu , k a te re  bi bilo treb a  kon tro lira ti tudi v in
teresu  podjetja  sam ega.

Na enketi je bilo sklenjeno, da  se dostav i za
pisnik o tej enketi vsem  članom, ki so bili na en 
keti navzoči, m inistrstvu  za šume in rudnike, p re d 
stavnikom  II. rudarske zadruge te r vsem rudarskim  
podjetnikom  dravske  banovine.
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